ΕΠΙΡΡΗΜΑΤΙΚΟΙ ΠΡΟΣΔΙΟΡΙΣΜΟΙ
Επιρρηματικοί προσδιορισμοί ονομάζονται τα ονοματικά σύνολα που συμπληρώνουν την έννοια του ρήματος, ώστε να γίνει πιο σαφής.

Σήμερα κάνει κρύο. Ο Γιάννης κατάγεται από τη Θεσσαλονίκη.
Οι επιρρηματικοί προσδιορισμοί μπορεί να συμπληρώνουν και την έννοια:
· ενός επιθέτου (ο δρόμος είναι πολύ στενός) 

· ενός επιρρήματος ( φτάσαμε πολύ νωρίς) 

· ενός ουσιαστικού που δηλώνει ενέργεια ( οι προσπάθειές του για τη διαλεύκανση της υπόθεσης…)
Η μορφή των επιρρηματικών προσδιορισμών:
· μονολεκτικοί - επίρρημα ( κοίταξε ψηλά)

· απλή πτώση ( ζούσε μόνος του χρόνια)

· επιρρηματική μετοχή (ήρθε τρέχοντας)

· επίθετο (περπατά καμαρωτός)

· το ερωτηματικό μόριο γιατί (γιατί φωνάζεις;)

· περιφραστικοί – προθετικά σύνολα ( πήγε στην Αθήνα)

· επίρρημα + προθετικό σύνολο ( συναντηθήκαμε έξω από το σπίτι)

· επίρρημα + επίρρημα ( τον γνωρίζω πολύ καλά)

· έναρθρη πτώση ( θα ξεκινήσουμε το πρωί)

· διπλή πτώση ( αρχίζει τη δουλειά πρωί πρωί )

· δευτερεύουσες επιρρηματικές προτάσεις ( ήταν χαρούμενος, γιατί συναντήθηκε με τους φίλους του).

Τι εκφράζουν οι επιρρηματικοί προσδιορισμοί:

· Τόπο ( στάση, κίνηση προς έναν τόπο)  

· Χρόνο

· Τρόπο (μέσο, συνοδεία, παρομοίωση)

· Ποσό ( αξία, μέτρο, σύγκριση) 

· Αιτία 

· Σκοπό 

· Αποτέλεσμα 

· Αναφορά 

· Προϋπόθεση ή όρο 

· Εναντίωση ή παραχώρηση 

· Βεβαίωση  

· Άρνηση 

· Δισταγμό ή πιθανότητα

ΠΑΡΑΓΩΓΑ ΕΠΙΡΡΗΜΑΤΑ

Εκτός από τα επιρρήματα, που είναι πρωτότυπες λέξεις, υπάρχουν και αυτά που παράγονται από: 
· επίθετα (ωραίος / ωραία)

· μετοχές (χαρούμενος / χαρούμενα)

· αντωνυμίες(άλλος/ αλλού) και άλλα 

· επιρρήματα(εκεί/ εκείθε)
Οι παραγωγικές καταλήξεις των επιρρημάτων είναι: 

-α/- ά/ -ιά :δύσκολα/ δυνατά/ βαριά                     -ως/ - ώς: βεβαίως/ συνεχώς

- ού: αυτού                                                          - θε: ολούθε
Επιρρήματα σε –α/ -ά/ -ιά παράγονται από: 

· Επίθετα σε -ος/ -ός (όμορφος/ όμορφα) (αργός/ αργά)

· Επίθετα σε –ύς,- ιά, -ύ (μακρύς/ μακριά)

· Επίθετα σε –ης, -α, -ικο (ζηλιάρης/ ζηλιάρικα)
· Παθητικές μετοχές ( χαρούμενος/ χαρούμενα)

Επιρρήματα σε – ως/ -ώς παράγονται από:
· Επίθετα σε –ης/ -ής, -ες/ -ές ( σαφής/ σαφώς) (συνήθης/ συνήθως)

· Επίθετα σε –ος και παθητικές μετοχές (απόλυτος/ απολύτως) (προηγούμενος/ προηγουμένως)

· Επίθετα που προέρχονται από αρχαίους τύπους μετοχών σε –ων, -ουσα,-ον/ 

· -ών, -ώσα,- ών/ -ών, -ούσα, -ούν (επείγων/ επειγόντως)

Πολλά επιρρήματα σχηματίζονται με την προσθήκη και της κατάληξης –α και της κατάληξης –ως. Στα ζεύγη αυτά των επιρρημάτων παρατηρούμε τα εξής:

· Μπορεί να μην έχουν καμιά διαφορά στη σημασία και τη χρήση (σ’ αυτό θα πρέπει βέβαια να συμφωνήσετε κι εσείς) (σ’ αυτό θα πρέπει βεβαίως να συμφωνήσετε κι εσείς) 

· Ο τύπος σε –ως μπορεί να χρησιμοποιείται σε πιο επίσημο ύφος λόγου ( άδικα επιμένεις) ( αδίκως επιμένετε)
Ο τύπος του επιρρήματος σε –α μπορεί να έχει διαφορετική σημασία από τον τύπο του επιρρήματος σε –ως.

(ντύνεται απλά) (ήθελα απλώς να τον δω).
απλά = με απλότητα                                            απλώς = μόνο
άμεσα = χωρίς περιστροφές                                αμέσως = χωρίς χρονοτριβή

αδιάκριτα = χωρίς διακριτικότητα                         αδιακρίτως = χωρίς διάκριση

έκτακτα = πολύ ωραία                                         εκτάκτως = ξαφνικά

ακριβά = ποσοτικό επίρρημα                                ακριβώς = τροπικό επίρρημα

τέλεια = με τελειότητα                                          τελείως = εντελώς

ιδιαίτερα = πολύ                                                   ιδιαιτέρως = ξεχωριστά

